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سخنگوی قوه قضاییه تشریح کرد؛ 
وضعیت دو روزنامه نگار بازداشتی

سخنگوی قوه قضاییه درباره آخرین روند رسیدگی 
به پرونده دو خبرنگار شرق و هم میهن باتوجه به این 
که مدیران مســئول این رسانه ها گفته اند در جریان 
کار این دو خبرنــگار بوده اند، گفت: اتهامات این دو 
نفر اجتمــاع و تبانی به قصد اقدام علیه امنیت ملی 
و فعالیت تبلیغی علیه نظام اســت که با صدور قرار 

بازداشت موقت در زندان هستند.
مسعود ستایشی، سخنگوی قوه قضاییه در نشست 
خبری خود با اشاره به این که قوه قضائیه صف مردم 
را از اغتشــاش گران جدا کرده اســت،  گفت: اکنون 
مطالبه عمومی حتی از عده فراوانی از معترضان که 
در مقام اعتراض هستند و جزو آشوب گران نیستند 
از قوه قضائیه و دستگاه های مدافع امنیت این است 
که دستگاه قضایی بدون مسامحه با افرادی که مخل 
امنیت بوده اند و با رعایت عدالت با آنها برخورد قاطع 
کند. تفکیک آشــوب از اعتراض باید صورت گیرد 
اکنون که مطالبه همه از جمله معترضان از دستگاه 
قضا این است که با رعایت موازین شرعی و قانونی با 
افراد معدودی که موجب اخلال گری بودند، برخورد 
قاطع و بازدارنده صورت گیرد، دستگاه قضایی هم بر 
همین مبنا عمل می کند. مردم به درســتی مطالبه 
تأمین امنیت دارند و ما به این مطالبه پاسخ خواهیم 
داد. اگر ثابت شود که هر کسی در این جنایات دستی 

داشته، ان شاالله به مجازات خود می رسد.
ستایشی درباره آخرین روند رسیدگی به پرونده دو 
خبرنگار شرق و هم میهن باتوجه به این که مدیران 
مســئول این رسانه ها گفته اند در جریان کار این دو 
خبرنگار بوده اند، گفت:  اتهامات این دو نفر اجتماع و 
تبانی به قصد اقدام علیه امنیت ملی و فعالیت تبلیغی 
علیه نظام است که با صدور قرار بازداشت موقت در 

زندان هستند.
ســخنگوی قوه قضائیه تاکید کرد: پرونده در شرف 
تصمیم نهایی است اما اگر در روند رسیدگی اتهامات 
دیگری مشــخص شود و معلوم شــود که اقدامات 
مجرمانه ای به جز موارد ذکر شده انجام داده اند، قطعا 

رسیدگی خواهد شد.

عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه:
به دروغ می گویند تورم را 2۰ درصد 

پایین آوردیم
به گزارش ایلنا آیت الله ســیدمحمدعلی ایازی عضو 
مجمع محققین و مدرســین حوزه علمیه قم گفت: 
برخی به دروغ می گویند ما امروز تورم را ۲۰ درصد 
پایین آوردیم. من تعجب می کنم برخی از مسئولان 
چگونه می توانند به راحتی درباره آمار حرف نادرست 

بگویند.
وی افزود: در اصل این مقدمه حق اســت اما اینکه 
چقدر به این اعتراضات توجه شده است، فکر کنم این 
شیوه برخوردی که در کف خیابان می شود، نشان داد 
که اگر می خواستند با مطالبات برخورد معقولی انجام 
دهند، در همان روزهای اول که ماجرای مرگ خانم 
مهسا امینی رخ داد، هیئت مستقلی را که مورد قبول 
مردم و افکار عمومی بود انتخاب می کردند و مسئله 
را پیگیری می کردند و به اطلاع مردم می رساندند تا 
اگر کســی در این موضوع خطایی انجام داده به آن 
خطا رسیدگی شود. متاسفانه این کار انجام نشد و در 

اتفاقات بعدی همین مسئله رخ نداد.
این روحانی ادامــه داد: برخی به دروغ می گویند ما 
امروز تــورم را ۲۰ درصد پایین آوردیم. هرکس که 
اولیات  جامعه را بداند، می داند که تورم پایین نیامده 
است و بر اساس آمار بانک مرکزی چهل و چند درصد 
تورم افزایش پیدا کرده اســت. من تعجب می کنم 
برخی از مسئولان چگونه می توانند به راحتی درباره 
آمار حرف نادرست بگویند و مردم را در مقابل چیزی 
قرار دهند که زمینه های بدبینی و دروغگویی برای 
آن ها فراهم شــود. امروز افرادی دستگیر و بازجویی 
می شوند و برخی از آن ها در بازجویی خود می گویند 
امــروز در این حاکمیت هیچ نماینده ای در مجلس، 
شورای شهر و ریاست جمهوری نداریم و افراد موجود 
کاندیدای خودشــان هستند و نه کاندیدای اکثریت 
مردم. بنابراین تا وقتی به مطالبات به شکل اساسی 
رسیدگی نشــود، این وضعیت ادامه دارد و معتقدم 
مشکل با خشــونت حل نمی شود و این خشونت از 
سوی هر طرفی باشد به نفع هیچ کس نیست. اولویت 
حل مشــکلات اقتصادی اســت. این اولویت به این 
معناست که عوامل سقوط و افول اقتصادی بررسی 
شــود. باید مسائل و موضوعات ما با نظام بین المللی 
حل شــود چراکه تمام تحریم ها فشــار را بر مردم 
بیشتر کرده و مردم تنگ آمده اند. اولین کار این است 
که باید حکومت سیاست خود را در نظام بین الملل 
عوض کند و مدیریت درستی در حوزه نظام سیاسی 
و اقتصادی انجام شود. افراد کارآمد و مدیران مستقل 
را بگذارند. اینکه افراد ضعیف و دسته چندم را سرکار 
بگذارند و نتوانند کاری انجام دهند، مشــکلات حل 

نخواهد شد.

خبر

پیشنهاد عجیب نماینده مجلس:
معترضین صبح  به خیابان بیایند

جبار کوچکی  نژاد، نماینده مردم رشت در مجلس 
شــورای اسلامی درباره راه  حل موجود برای آرام 
کردن فضای کشور گفت: تنش ها باعث می شود 
که نظام جمهوری اســلامی آسیب ببیند. به این 
ترتیــب که فرصت برنامه ریزی و خدمات دهی در 
شــرایط ســخت اقتصادی را از دولت می گیرد و 
هم دشــمن خارجی را بیشــتر به داخل امیدوار 

می کند.
به گــزارش منیبــان، کوچکی نژاد اظهــار کرد: 
نیروهای امنیتی معترضین را از کسانی که سلاح 

سرد دارند جدا کنند. 
مشــخص اســت فردی که ســاعت ۱۰ شب در 
خیابان هــا تظاهرات می کند قصــد تخریب دارد 
وگرنه افــراد معترض می تواننــد در روز تجمع و 
تظاهرات کنند و حرف خود را بزنند لذا این افراد 

را باید از یکدیگر جدا کرد.
 با کســانی که قصــد ناآرامی و تخریــب دارند و 
امنیت را مورد تهدید قرار می دهند برخورد شود، 
نظــام باید تکلیــف خود را با این جریان روشــن 
کنــد باید مردم عادی که اعتراض دارند را از صف 

تخریب کنندگان جدا کنند. 
همچنین نوع برخوردها هم جدا شود به این صورت 
که اگر برخی از مــردم در میان تخریب کنندگان 
هستند با رأفت اســلامی با آنها برخورد کنند که 
در نهایت بتوانند نظام را از این شرایطی که دارند 

نجات دهند.
او افزود: دولت موظف به گفتگو اســت کما اینکه 
قانون اساســی فضای گفتگو را باز گذاشته و هم 
قوانیــن عادی فضــا را برای گفتگو بــا گروه های 
مختلف اعــم از اصلاح طلب، اصول گرا، معترضین، 
دانشــجویان و بســیاری از صنوف و انجمن ها باز 

گذاشته تا از این طریق فضا آرام شود.
 در حقیقت به جــای برخوردهای فیزیکی داخل 
خیابــان کــه ممکن اســت به نظام هم آســیب 
وارد کند بایــد تلاش کنیم همزمــان با برخورد 
با آشــوب طلبان با مردم برخورد دیگری داشــته 
باشــیم. به نظر می رســد این طور که مسئولان 
دولتی خودشــان به دانشگاه ها بروند نتیجه خوبی 
نخواهد داشــت مانند آنچه که سخنگوی دولت به 

دانشگاه ها رفت و آن حوادث پیش آمد. 
در حقیقت تشکل های دانشجویی باید از مسئولین 
دعوت کنند نه اینکه خود مســئول وارد دانشگاه 
شود به عبارت دیگر به جای اینکه دولت خودش 
را به دانشــگاه توجیه کند و به سخنرانی بپردازد 
انجمن اســلامی، گروه های صنفی دانشگاه و سایر 
گروه های حاضر در دانشــگاه از ســخنران دعوت 

کنند و خودشان میدان دار باشند.
 در مجموع رفتار سخنگوی دولت برای حضور در 
دانشگاه ها رفتار مناســبی نبود، این روش نتیجه 
نمی دهد. در حقیقت ســخنگوی دولت با حضور 
بدون دعوت در دانشــگاه شأن خود را پایین آورد 
چرا که باید خود دانشــجویان از مسئولین دعوت 

کنند.
 اگر دانشجویان از مسئولین دعوت کنند خودشان 
میــدان دار خواهند بود و در این شــرایط حوادث 
تلخی پیش نمی آید و شــعارهای ساختارشکنانه 
هــم مطرح نمی شــود. بــه بیان دیگــر اگر خود 
دانشــجو مدیریت کند قطعاً اوضاع دانشگاه از این 

بهتر خواهد شد.

نماینده زاهدان:
قبلا به وزارت کشور درباره 

زاهدان هشدار دادیم
فداحســین مالکــی، نماینــده زاهــدان و عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
در جلســه روز سه شــنبه ۲۷ آبان ۱۴۰۱ مجلس 
شــورای اســلامی در تذکری با بیان این که »در 
حوادث اخیــر زاهــدان جمعــی از هموطنان و 
همشــهریان عزیزم جان خود را از دست دادند«، 
اظهار کرد: بنده ضمن عرض تسلیت به آن دسته 
از خانواده کسانی که بیگناه عزیز خود را از دست 
دادند، چند نکته را خطاب به وزیر کشــور متذکر 

می شوم.
به گزارش ایسنا، وی خطاب به وزیر کشور گفت: 
این فکر در ذهن جنابعالی به عنوان رئیس شورای 
امنیت کشور خطور نکند که ما استان را رها کرده 
و پیگیر مطالبات مردم نیستیم؛ در حالی که شما 
در جلســات مختلف قول دادید که بسیاری از این 

مسائل پیگیری شود.
نماینــده زاهدان بــا تاکید بر این کــه »حوادث 
اخیر زاهدان و سیســتان ریشــه در بی تدبیری ها 
و مسائل حســاس استان دارد« انتصاب مسوولان 
غیرمتناسب با موقعیت سیاسی و امنیتی استان را 

در ایجاد چنین شرایطی موثر دانست.
مالکی با بیان این اعا که »بیش از شــش ماه است 
که به صورت مستقیم و غیرمستقیم به وزیر کشور 
و معاونان ایشان هشــدار دادیم که استان آبستن 
حوادثی اســت و فکری به حال وضعیت مدیریتی 
استان کنند اما اقدامی صورت نگرفت« ابراز عقیده 
کــرد: باید تغییر مدیریت در رأس اقدامات وزارت 
کشور قرار می گرفت، ولی فرمانده انتظامی تغییر 
کرد در حالیکه مســتحضر هســتید در رده های 
نظامی و انتظامی مصوبات شــورای تامین استان 

را اجرا می کند.
وی خاطرنشــان کــرد: اقدامــات نســنجیده و 
خلق الساعه زمینه برای ترور ناجوانمردانه نیروهای 
مجاهد چون شهید شــیخ سجاد شهرکی و بستر 

اختلافات قومی و مذهبی نیز فراهم می شود.

خبر

همدلی| با بالا گرفتــن صدای اعتراضات، 
برخی ایده هــای مختلفی را درباره مواجهه 
با آن مطــرح می کنند. گروهی ســخن از 
اجرای رفراندوم را به میان می آورند و تأکید 
دارند که اســتفاده از ظرفیت قانون اساسی 
دربرگــزاری رفراندوم می تواند مشــکلات 
کشور را کاهش دهد و تنش ها را به حداقل 
برساند. در قانون اساسی جمهوری اسلامی 
برگــزاری رفراندوم در مســائل حســاس 
پیش بینی شــده اســت. امــا معمولا طرح 
این موضوع با واکنــش منفی اصول گرایان 
و برخی از جریانات سیاسی مواجه می شود. 
چندی پیش که چهره های مختلف برگزاری 
رفراندوم را برای عبور از مشــکلات کشور 
پیشــنهاد دادنــد؛ اصول گرایــان یک صدا 

نسبت به آن واکنش منفی نشان دادند. 
در اصل پنجاه و نهم قانون اساسی جمهوری 
اســلامی ایران آمده اســت: »در مســائل 
بســیار مهم اقتصادی, سیاسی, اجتماعی و 
فرهنگی ممکن اســت اعمال قوه مقننه از 
راه همه پرســی و مراجعه مســتقیم به آراء 
مردم صورت گیرد. در خواســت مراجعه به 
آراء عمومی باید به تصویب دو سوم مجموع 

نمایندگان مجلس برسد.«
گســترش ناآرامی ها در کشــور و ادامه آن 
در نزدیک به 5۰ روز وناتوانی سازوکارهای 
موجود در نظام سیاسی یک بار دیگر سبب 
طرح این امکان قانونــی در فضای ملتهب 
کنونی شد.چندی پیش مولوی عبدالحمید 
امام جمعه اهل سنت زاهدان در نماز جمعه 
این شــهر با توجه به اعتراضات و مســائل 
کشــور در خطبه های خود پیشنهاد داد که 
در کشور همه پرســی برگزار شود. پیش از 
این هــم گروه های مختلفی از اصلاح طلبان 
برگزاری همه پرســی را در مسائل مهم نیز 
پیشــنهاد داده بودنــد. از جمله در موضوع 
برجام در دولت روحانی بســیاری پیشنهاد 
می دادند با توجه بــه بالا گرفتن اختلافات 
همه پرسی برگزار شود. مشابه همین اتفاق 
درباره لوایح اف ای تــی اف هم رخ داد. ولی 

این مسئله رخ نداد. 
حالا با توجه مشــکلات کشــور برخی نیز 
برگزاری همه پرسی را پیشنهاد می کنند. اما 
این بار هم اصول گرایان به شــیوه گذشته 
از این پیشــنهاد استقبال نمی کنند و حتی 
نســبت به آن نیــز واکنش منفی نشــان 

می دهند.  
اولین  برگزاری  اصول گرایان معتقد هستند 
همه پرســی در ایران نظر مردم را مشخص 
کرده و به برگزاری مجدد همه پرسی نیازی 
نیســت. علیرضا پناهیان، سخنران مذهبی 
جریان اصول گرایی در واکنش به ســخنان 
اخیر مولوی عبدالحمید گفت:» هرکســی 
در طــول تاریخ انقلاب اســلامی از لحاظ 
سیاسی شکســت خورده، از کلمه رفراندوم 
استفاده کرده است. ای عالمان دینی، شما 
بیشــتر و بهتر از هرکس دیگر شومی حرف 

تفرقه افکنانه را می دانید.«
به گزارش تســنیم، او افزود: »یک فردی به 
عنوان عالم دینی ســخنانی مثل رفراندوم 
و ظلــم بــه زن مطرح کرده اســت. این ها 
واقع بینانه نیست؛ اشکالش هم همین است. 
برای اینکه عالم دینی همیشــه ســخنان 
عبدالحمید!  آقــای  می زنــد.  واقع بینانــه 

رفراندوم را به دوستان دیکتاتور سعودی تان 
پیشــنهاد نمی دهید؟ تحریک به  آشوب را 

پایان دهید.«
سید محمد حســینی، معاون امور مجلس 
 ۱۷ دیروز)سه شــنبه  ظهر  رئیس جمهــور 
آبان( با حضور در دانشــگاه تربیت مدرس، 
در نشست پرسش و پاســخ با دانشجویان 
این دانشــگاه حاضر شد. به گزارش فارس، 
ســید محمد حســینی معاون امور مجلس 
رئیس جمهــور در این مراســم که با عنوان 
»جمهوری اسلامی، آزادی و حق اعتراض« 
برگزار شد، هنگامی که در ابتدای سخنرانی 
با شعار دانشــجویان مواجه شد، گفت: »ما 
آمده ایم تا حرف های شــما را بشــنویم و با 
شــعار آزادی موجب دیکتاتوری نشوید و با 

آزادی بیان مقابله نکنید.«
رئیس جمهــور گفت: »در  پارلمانی  معاون 
دوران اختنــاق، دیکتاتــوری و اســتبداد 
شاهنشــاهی که با حمایت آمریکا در کشور 
حاکــم بود، لایحه ای تصویب شــد که امام 
)ره( نسبت به تحقیر ایرانیان در این لایحه 
اعتــراض کرد و همین موجــب تبعید امام 

شد.«
وی در ادامه در واکنش به شعار دانشجویان 
مبنی بر لزوم آزادی بیان در کشــور، افزود: 
»ما تنها حکومت و نظام در جهان هســتیم 
که براساس رفراندوم بنا شد و هیچ نظامی 
تاکنــون آرای مردمــی نداشــت. کارنامه 
منافقان را بررســی کنید ببینید که این ها 
در سال ۱36۰ اعلام جنگ مسلحانه کردند 
و ۱۷ هزار نفر در کشور قربانی ترور هستند 

که همه با حمایت آمریکا بود.«
معــاون رئیس جمهور تاکیــد کرد: »قبول 
داریم که کاســتی وجــود دارد و در تلاش 
برای رفع آنها هســتیم. رئیس جمهور هم 
تاکید دارد، حرف ها شنیده شود. در مجلس 
هم حرف های زیادی زده می شود. در قانون 
اساســی رفراندوم پیش بینی شده، اما مگر 
می شود اصل نظام به رفراندم گذاشته شود؟ 
رفراندوم برای مواردی است، نه اصل نظام.«

حمیدرضا ترقی،عضو حزب موتلفه اسلامی 
نیز از اســاس بــرای برگزاری همه پرســی 

ضرورتی نمی بینــد. او در گفتوگویی که با 
ایلنا داشــته گفته: »مردم همینی هستند 
که روز جمعه شــما مشاهده کردید. این ها 
مردم هستند. اکثریت مردم این ها هستند و 
حرف شان این نیست. یک عده اقلیت جزیی 
در کشــور در یکی، دو ماه اخیر با اغتشاش 
و خراب کاری خواســتند موضع خودشان را 
نســبت به نظام اعلام کنند. این ها نه اهل 
گفت وگو هســتند، نه دنبال بحث اقتصادی 
هستند و نه با قانون اساسی کار دارند، کلًا 
با اســلام و با اصل نظام مشــکل داشتند و 
شعارشــان هم همین بود کــه »اصل نظام 
نشانه است« بنابراین این ها دنبال رفراندوم 
نیســتند و طبیعی اســت برای یک اقلیت 
جزئــی کــه حداکثر یک درصــد جمعیت 
کشور می شوند نمی آیند قانون اساسی را به 

رفراندوم بگذارند.«
ترقی افزوده: »در هیچ کشــوری نمی آیند 
برای نظر یک اقلیت همه پرســی بگذارند. 
شــما یک کشــور پیدا کنید که برای این  
مســائل رفرانــدوم بگــذارد. رفراندوم یک 
مســیر مشــخص دارد باید یک معضلی در 
کشــور باشــد که به وســلیه هیچ دستگاه 
قانون گذاری و اجرایی حل نشــود آن وقت 

بیایند آن را به رفراندوم بگذارند.«
حجت الاســلام حکمتعلی مظفری؛ رئیس 
دیــوان عدالت اداری نیز ر.وز گذشــته در 
نطق پیش از دســتور جلسه هیئت عمومی 
دیوان عدالت اداری به این موضوع پرداخت 
و بــه رخ دادن اتفاقات تلــخ و ناگواری در 
ماه های اخیر در کشــور اشاره کرد و گفت: 
»این اتفاقات موجب شــد که ملت شریف 
ایران روز به روز شــناخت عمیقی نســبت 
به دشــمنان دیرینه خود پیدا کنند. امسال 
اســتکبار جهانی با تمام وجــود و ابزار به 
مبارزه انقلاب اســلامی آمده است و حضور 
در این راهپیمایی دشمنان را ناکام گذاشت 
و مردم حماســه دیگری خلق کردند و این 
نوعی همه پرسی و تایید نظام است. جامعه 
قضایی کشــور و مجموعه دیــوان عدالت 
اداری بــا قوت در کنار مــردم و آرمان های 
الهی انقلاب اســلامی تا زمانــی که رهبر 

معظم انقلاب پرچم ولایت را به دست امام 
زمان )عج( رساند، ایستاده است.«

با این حال اصلاح طلبان نظر دیگری دارند. 
به گزارش اعتمادآنلاین حسین نورانی نژاد، 
ســخنگوی حزب اتحاد ملــت در این باره 
گفتــه: »گــذار مســالمت آمیز و قانونی به 
شــاخص های قابل قبولی از دموکراسی از 
طریق رفراندوم و اصلاح ساختاری تا سطح 
تغییر قانون اساســی روزبــه روز طرفداران 
بیشتری کرده است. راهی که شاید آخرین 
تیــر در ترکش طرفداران اصــلاح از درون 

ساخت قدرت باشد.«
اشرف بروجردی فعال سیاسی اصلاح طلب 
نیز در گفت وگو با ایلنا، درباره این که امروز 
با توجه به شــرایط کشــور بحث برگزاری 
همه پرسی و اصلاح قانون اساسی در برخی 
از مسائل مطرح می شود آیا واقعا چنین سازو 
کاری در کشور ما وجود دارد، گفت:»این که 
اصولا ما بتوانیم وارد فاز نظرخواهی عمومی 
یا رفراندوم شــویم هم مبنای قانونی و هم 
تجربــه جهانی در این مــورد وجود دارد و 
هم این که شرایط جامعه ما به گونه ای است 
که این امر را می طلبد. منتها امروز شرایط 
به گونه ای اســت که دیگر شما نمی توانید 
مسائل کوچک را به رفراندوم بگذارید، زیرا 
مردم امروز مطالبه شــان فراگیرتر از بحث 

گشت ارشاد و برجام و ... است.«
این فعال سیاســی اصلاح طلب یادآور شد: 
بی تفاوتی  به درخواست های مردم  »آن قدر 
شــده که من فکر نمی کنــم در این مقطع 
نظرخواهی عمومــی بتواند جواب دهد. اما 
این مسئله بسیار خوب است که بتوانیم در 

برخی مسائل رفراندوم برگزار کنیم.«
وی بــا بیان این که در ایــن مقطع زمانی و 
تاریخــی و باتوجه به میــزان مطالبه مردم 
برگزاری همه پرســی قابلیت اجرایی ندارد، 
عنوان کرد: »آنچه شــما به عنوان اصل یا 
یک موضوع برای رفراندوم مطرح می کنید 
بخشــی از مطالبه عام مردم اســت؛ توجه 
داشــته باشــید مطالبه مردم امروز بسیار 
فراگیر شــده است بنابراین به نظرم در این 
مقطع تاریخی برگزاری همه پرسی پاسخگو 

نخواهد بود و به نتیجه نمی رسد.«
بروجــردی درخصوص این کــه امروز مردم 
چــه مطالبات گســترده و فراگیری دارند، 
بیان کرد: »مــردم امروز به تغییر مدیریت، 
برخی ساختارها و رفتارها می اندیشند نه به 
فلان نیاز کوچک اولیه شان. اگرچه نیازهای 
اولیه قابلیت پاســخگویی دارد و  می تواند 
به رفراندوم گذاشــته شــود امــا مطالبات 
گسترده تر از آن ها است. البته باید این کار 
قبلا صورت می گرفــت ای کاش آن موقع 
کــه همه گفتنــد و اصلاح طلبان مخصوصا 
بــر رفراندوم تاکید کردنــد این کار صورت 
می گرفت اما متهم شدند به این که حاکمیت 
را زیر ســوال می برنــد. آن چه که امروز به 
عنوان مطالبه عمومی مردم می توان بر آن 
تکیــه کرد تغییر در برخی ســاختارها و یا 
به عبارتی شــاید بتوان گفــت به رفراندوم 
گذاشــتن اصل قانون اساسی است که این 
برای مردم قابل قبول اســت و پای صندوق 
می آیند، ولی مشکل ما این است که اعتماد 
مردم به همان زمانی برگشته که می گفتند 

بنویسید خاتمی و بخوانید ناطق نوری.«

چرا اصول گرایان از رجوع به آرای عمومی واهمه دارند؟ 

دعوای رفراندوم!

همدلی| همکاری مجلس با دولت به جایی رســیده است که 
حالا صدای اعتراض برخی نمایندگان هم بلند شده است. این 
نمایندگان معتقد هستند که تیغ نظارت مجلس دیگر اثر ندارد. 
لطف الله سیاهکلی عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی در واکنش به این مساله که »اکنون ۱۴ ماه از 
دولت گذشته اما مشاهده می شود که وزرای ناکارآمد همچنان 
بر سر کارند« گفت:» عزمی بر تغییر نیست علیرغم تاکیدات بر 
لزوم ترمیم کابینه، وزیری همچون رستم قاسمی که کسالت 
دارد و قادر به کار نیســت، حفظ می شــود و وزیر دیگر مانند 
فاطمی امین که موفق نیســت برای ابقــاء و حفظش لابی و 

حمایت سنگین صورت می گیرد.«
ســیاهکلی در گفت و گویی اظهار کرد: »در داســتان  آقای 
فاطمی امین ایشان مطلقا نتوانست به هیچ سوالی پاسخ بدهد، 
این را نه من که منتقد هستم می گویم بلکه همه آن هایی که 
نظر مخالف با اســتیضاح داشتند هم آمدند به من گفتند که 
صحبت شما بسیار خوب بود و ایشان نتوانست پاسخ بدهد. اما 
مثلا شــاید شرایط امنیتی کشور باعث شد که مجلس چنین 
تصمیمی بگیرد، هر عاملی که باعث این تصمیم مجلس شد، 

مجلس را خنثی کرد.«
وی افزود: »دیگر تیغ ســوال و استیضاح و تذکر مجلس برُنده 
نیســت، من قبلا هــم گفتم و پیش بینی هم کــردم که اگر 
فاطمی امین بماند، خودرو گران می شــود و خودرو گران شد 
و پیش بینی من درســت از آب در آمد. بقیه اجناس هم گران 
خواهد شد چون آقای فاطمی امین توان اداره این وزارتخانه را 
ندارد و همچنان به این مســاله اعتقاد دارم. به نظر من نتیجه 
این استیضاح تخفیف جایگاه مجلس شد و مجلس از این جهت 
خســارت دید، نباید این اتفاق رخ می داد. ما در مدیریت نباید 

تعارف کنیم. هرکس که ضعیف است یا باید کار را اصلاح کند 
یا کنار برود. باتوجه به اینکه عبدالملکی به دلیل عملکرد خود 
به منظور جلوگیری از استیضاح، اســتعفاء داد و الان پس از 
چند ماه با شکست اســتیضاح فاطمی امین، او هم به عنوان 
دبیر مناطق آزاد منصوب شده است؛ من معتقدم که مجلس 
دیگر در دولت وجاهت خود را از دست داده است، رفتاری که 
ما داشــتیم موجب شد که ابزار کنترلی ما دچار تزلزل شود و 
این خوب نیست. برای مردم خوب نیست، برای کشور و حتی 
برای دولت هم خوب نیست. ما هر کدام مان باید با قدرت کار 

خود را انجام دهیم و تعارف هم نکنیم.«
در همیــن حال دیروز قالیباف نیز به بی تفاوتی وزرا نســبت 
به مجلــس اعتراض کرد. محمدباقــر قالیباف رئیس مجلس 
در جلسه علنی دیروز )سه شــنبه ۱۷ آبان( همچنین از عدم 
حضور سید مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در جلسه علنی دیروز مجلس انتقاد کرد. به گزارش خبرآنلاین، 

وی در روند بررســی گزارش مشترک کمیسیون های برنامه و 
بودجه و محاسبات و ویژه جهش رونق تولید و نظارت بر اجرای 
اصل چهل و چهارم)۴۴( قانون اساسی مبنی بر نحوه عملکرد 
دستگاه های مسئول در خصوص بند)الف( تبصره )۱۸( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ کل کشور در تذکری اظهار کرد: 
»ما از چهارشنبه هفته قبل به آقای میرکاظمی رئیس سازمان 
برنامه و بودجه دعوت نامه داده بودیم تا در جلسه امروز مجلس 

حضور پیدا کند.«
رئیس مجلس افزود: »این انصاف نیســت که رئیس سازمان 
برنامه و بودجه در این جلســه حضور پیدا نکند؛ بر اســاس 
قانون ایشــان موظف به حضور در جلسه مجلس هستند اما 
آقای میرکاظمی امروز ســاعت ۷:3۰ صبح اعلام کردند که 
کار داریــم و نمی توانیم در مجلس حضــور پیدا کنیم! چه 
کاری مهم تر از اینکه می خواهیم کار قانون را پیگیری کنیم؟ 
اگر بناســت مجلس کار نظارتی خود را انجام ندهد این که 
نمی شــود؛ حتماً به دوستان بفرمایید باید به جلسه تشریف 
بیاورند.« پس از انتقاد رئیس مجلس، مســعود میرکاظمی 
رئیــس ســازمان برنامه و بودجه در نشســت علنی مجلس 

شورای اسلامی حضور یافت.
قالیبــاف همچنیــن خطاب به وزیــر اقتصــاد، گفت:»آقای 
خاندوزی! شما یا خسته شــدید یا رودربایستی دارید، انتظار 
می رود که شما مطالبه گرانه پی گیری کنید همان طور که سال 
گذشته این اقدام را انجام می دادید. در شرایط سخت اقتصادی 
اشتغال و معیشت دو موضوع مهم است. ما علاوه بر بحث یارانه، 
۹ میلیارد دلار ارز با همان ارز یارانه ای ۴۲۰۰ تومانی در اختیار 
دولت قرار دادیم. البته که دولت سامانه ETS ارزی را هم راه 

اندازی نکرده است.«

اعتراض نمایندگان به توجهی دولت به تذکرات؛ 

تیغ نظارت مجلس کند است

چهارشنبه 18 آبان 14۰1   سال هفتم   شماره 2۰57
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